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“Donar a l ’a lumnat una v is ió del  món que compta
amb totes les persones per constru i r  un model  de
ciutadania” .  Aquesta és la def in ic ió de la coeducació
que ens donaven la I rene Sabata i  l ’À lex Noguerol ,
responsables del  Pla de Coeducació,  quan van
presentar- lo davant  tot  e l  Claustre e l  d ia 29 de
novembre.
A part i r  d ’ara,  ja no hi  ha excusa,  i  cal  posar-se les
ul leres de la igual tat  en tot  moment de la nostra
tasca docent ,  sempre tenint  en compte els valors del
nostre Pla Estratègic per a l ’èx i t  educat iu de tot
l ’a lumnat.  Valors que han d 'or ientar  l 'act iv i tat
educat iva:  inc lusió,  intercul tural i tat  i  coeducació,  per
a ofer i r  una formació integral  basada en
l 'acompanyament i  la  tutor i tzació.  Trebal lem els
valors,  les act i tuds,  les pràct iques amb un
enfocament integral  de gènere per potenciar  la
igual tat  real  d 'oportuni tats i  l 'e l iminació de tota mena
de discr iminació per raó de gènere i /o or ientació
sexual .  
Hi  ha mol ta fe ina per a fer ,  perquè cal  anar més
enl là,  i  garant i r  una educació inc lusiva.  Un repte
important ,  com mol ts d ’a l t res a l  qual  ens hem
enfrontat .  Però ens en sort i rem, segur.
En aquest  exemplar  en t robareu més informació.  I ,
sempre que vulgueu,  podeu consul tar  e l  Pla de
Coeducació a la nostra pàgina web.
Bones festes.
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CAN COLL

ELS CICLES FORMATIUS DE
COMERÇ

L’ALUMNAT MENTOR

SOM A RÀDIO LA MINA

EL PLA DE COEDUCACIÓ

L’AULA D’ACOLLIDA I  
L’ASSISTÈNCIA 

ANEM A L’AUDITORI

EL PROJECTE DE SISÈ

JONATAN CURTO

Apropem la natura als grups
d’educació infantil, visitant
aquest espai del Parc de
Collserola.

Us expliquem les activitats
vinculades als nostres cicles
de grau mitjà i superior

Un grup d’alumnes de 3r i 4t
d’ESO fa de referent als
grups de 6è i 1r d’ESO

Cada dos dijous, l’actualitat
de l’Institut Escola, també a
la ràdio, al 102.5 de l’FM.
Escolta’ns.

La Comissió de Coeducació ja
està donant els seus fruits.
Disposem d’un Pla de
Coeducació propi.

La millora en l’assistència
coincideix amb l’increment
de l’alumnat nouvingut

Els i les alumnes d'I4, I5 i
cicle inicial van anar a
l'Auditori el 22 de novembre
per a celebrar Santa Cecília

L’alumnat de 6è aprofita el
seu projecte educatiu per a
conèixer el món

Tres alumnes del grup de 
1r A d’ESO entrevisten el
mestre Jonatan Curto, 

actual tutor de 5è .

ENTRE D’ALTRES...



                                   Anem
                     a Collserola

El 17 d'octubre, els/les alumnes d'I4 i I5 vam anar a Can Coll
(Collserola) a fer l'activitat Descobrim el bosc, a la Casa dels Petits.
Allà vam poder experimentar amb elements de la natura, estampar en
fang les petjades dels diferents animals del bosc, fer de fusters,
observar amb lupes les plomes i ossos d'animals, fer composicions amb
fulles i closques, i moltes coses més. Ho vam passar genial!

                                                                                          

                                                                                    Anna Fornos



Aquestes darreres
setmanes, els i les
alumnes de 4t A d’ESO
de l’Institut Escola han
estat treballant a les
classes de català el text
argumentatiu,  i han
decidit escriure sobre
l’ètica animal. Per això,
amb molt d’interès i
esforç, van haver
d’investigar, contrastar
fonts, formar-se una
opinió i argumentar-la.

Mònica Vicens

EL  TEXT  ARGUMENTATIU :
L ’ÈT ICA ANIMAL

El producte resultant ha
estat un recull d’articles
d’opinió, publicat en
forma de llibre digital,
que podeu trobar a la
nostra pàgina web. Us
animem a llegir-lo i,
potser, a deixar-vos
convèncer pels seus
raonaments. 

https://agora.xtec.cat/ins-esc-santadria/eso/el-text-argumentatiu-letica-animal/
https://agora.xtec.cat/ins-esc-santadria/eso/el-text-argumentatiu-letica-animal/
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A més d’informar sobre què es farà i què s’ha fet al Centre
aquella setmana, l’espai serveix per posar en valor els
diversos projectes que tenim en marxa i és una eina més
de difusió de les nostres activitats. És per això que el
programa compta en cada emissió amb un convidat o una
convidada que, bé com a docent bé com a coŀlaborador/a
extern/a, ens dona suport i ens ajuda a donar forma al
nostre projecte educatiu. 
La nostra coŀlaboració amb Ràdio La Mina ve de molt lluny.
Quan l’Institut era l’Institut Fòrum 2004, vam disposar d’un
espai setmanal durant dos cursos (tots els dimarts) que
era una bona eina de difusió de tot allò que fèiem.

Es tracta d’un espai que vol informar la gent del barri, tant
si es tracta de familiars d’alumnes com no, de tot allò que
fem al Centre, des de l’etapa d’infantil fins al Grau Superior
de Transport i Logística. El programa el condueix el
coordinador pedagògic de secundària, l’Agustí Clua, amb
l’inestimable ajut del conductor del magazine matinal, el
Víctor Vilches, als micròfons i al control tècnic.

La Romi Ortiz ha estat la primera persona a
ser entrevistada a l’espai que tenim a Ràdio
La Mina. Com a coŀlaboradora externa, fa
molts anys que la Romi ens dona el seu
suport dins del Projecte Salut i Escola. A
l’ESO (i quan ha calgut, també als cicles
formatius) fa tot tipus de xerrades
relacionades amb la salut, des de la higiene i
l’alimentació, les addiccions més diverses, els
hàbits del son, la regulació de l’ansietat, etc.
Disposa, a més, d’una consulta oberta cada
dijous, en què l’alumnat s’hi pot adreçar per a
qualsevol consulta sobre salut. 

mb una periodicitat quinzenal (cada dos dijous, a
les 11.30 hores) l’actualitat de l’Institut Escola La
Mina s’emet també per antena. És a la ràdio
local, a Ràdio La Mina, al 102.5 de l’FM. 

Ràdio la Mina té una llarga
trajectòria al barri, des que es va
iniciar la seva programació
regular, l’any 1984. Sempre que
ha calgut, Ràdio La Mina ens ha
ajudat a fer difusió de diverses
activitats, com ara informar
sobre les dates de matriculació
de les diverses etapes
educatives, o fer publicitat de la
cursa popular que organitzem
cada curs, la Milla de la Mina. A la
foto, el Víctor Vilches amb el
nostre mestre Dani Madjody,  
entrevistat el 16 de novembre.

El nostre espai de ràdio
19 d’octubre de 2023 Data del primer programa de l’Institut Escola

102.5 FM



RENOI! QUINS
APARADORS!

EN SANTI RIUS, ASSESSOR EN INVESTIGACIÓ DE MERCATS, HA IMPARTIT UN
ANY MÉS UN TALLER DE CREATIVITAT PER A TOTS ELS PRIMERS CURSOS DE
FORMACIÓ PROFESSIONAL. FORMA PART DEL CONCURS D’IDEES DE NEGOCI
DE L’AJUNTAMENT.
A MÉS, AQUEST CURS, TORNEM A COMPTAR AMB LA COL�LABORACIÓ DEL
CARLOS ESCAPA, EXPERT EN INTEL�LIGÈNCIA ARTIFICIAL I  ‘MACHINE
LEARNING’.  AL SETEMBRE ENS VA PREPARAR UN TALLER SOBRE SUPPLY
CHAIN A AMAZON GLOBAL BUSINESS PER A TOT L’ALUMNAT DEL CICLE
FORMATIU DE GRAU SUPERIOR DE TRANSPORT I  LOGÍSTICA.
FINALMENT, L'ALUMNAT D'ACTIVITATS COMERCIALS HA DISSENYAT I  MUNTAT
ELS APARADORS DE L' INSTITUT AMB MATERIALS RECICLATS (PER LA
CASTANYADA I  PER NADAL).

CAP DEL DEPARTAMENT DE COMERÇALBERTO GÓMEZ

ELS NOSTRES CICLES
FORMATIUS 

tallers i activitats



Anem a 
l’Auditori

Els i les alumnes d'I4, I5 i cicle inicial vam anar
a l’Auditori el passat 22 de novembre, dia de
Santa Cecilia, patrona de la música.
Vam anar a veure l'espectacle 'Ulls clucs', on
cinc musics ens van fer tancar els ulls i
imaginar-nos un paisatge que no podíem veure
però sí sentir.... Érem al camp o a  la ciutat? És
estiu, primavera, hivern o tardor?

Matí o nit? Amb  les orelles ben obertes vam
poder descobrir el nostre entorn natural a
través dels sons i les  músiques que neixen
d’aquests sons. Tots vam gaudir molt de
l'espectacle, vam cantar, vam seguir el ritme
tot fent palmes i interpretant la coreografia!
Tant grans com petits ens ho vam passar
genial.  Ja tenim ganes de repetir!

1

Anna Fornos



MÉS QUE UN
PROJECTE

ENS ENCANTA TREBALLAR EN EQUIP!

Per treballar el món ho hem fet en grup i

cadascú tenia un rol (buscar informació,

dibuixar, escriure la informació cercada...).

Com a tasca final hem fet un lapbook. Hem

gaudit molt decorant, dibuixant, cercant la

nostra pròpia informació. Per a iniciar el

lapbook hem fet un esquema i, quan no sabíem

una paraula, la buscàvem al Softcatalà.

                        VANESSA CERDÁN

Durant aquest trimestre, els
nens i les nenes de sisè hem
treballat el món. Per a
realitzar aquest projecte
hem buscat informació (els
continents, el relleu, els rius,
els monuments, els menjars
típics, els famosos...) a
Internet.



EL PLA DE COEDUCACIÓ

Per saber-ne més,
consulteu el pla

clicant en aquest
logo, elaborat per

l'alumna de 3r A
d'ESO Malena
Clavería, que

trobareu a la nostra
pàgina web.

La professora Irene
Sabata és tot

entusiasme, tan
necessari per a tirar

endavant un pla
com aquest. A la

foto, amb les
alumnes que

formen part de la
comissió d’igualtat.

La setmana contra
la violència

masclista ha estat
farcida d’activitats
organitzades per
l’Ajuntament del
municipi. Hi hem

participat
activament.

Per saber-ne més Les alumnes El 25N

Després d'engegar motors i de definir-ne les línies principals
durant tot el curs passat, el Pla de Coeducació ja és una realitat.
La seva intenció és donar a l’alumnat una visió del món que
compta amb totes les persones per a construir un model de
ciutadania. A l’Institut Escola disposem d’una Comissió de
Coeducació, una de docents i una altra d’alumnes. Regularment
es troben per a establir línies de treball i accions concretes.  



Més sobre el 25 de novembre
P E R  L A  I G U A L T A T

Durant aquest mes de
novembre, des de l'Escola
hem volgut fer activitats
sobre el Dia Internacional
contra la Violència de
Gènere amb l’objectiu de
visibilitzar aquest dia i que
l'alumnat reflexioni sobre
les accions per a eliminar
totes les formes de violència
contra les dones. Volem
donar protagonisme a les
dones que han patit aquesta
violència i demostrar així
que des de l'Escola lluitem
per a eliminar-la i treballem
diàriament per poder fer
consciència d’aquests
episodis tan injustos.

Podreu veure desplegables
per tota l’Escola on els nens
i les nenes han treballat des
dels més petits a través de
contes com Arturo i
Clementina, desplegables
amb què s'ha parlat sobre
frases, dibuixos, debats
sobre la violència a les
escoles, al carrer, a la
televisió, el masclisme, el
feminisme, per poder
erradicar la violència fent
coeducació.

Gràcies per la coŀlaboració
de tot el conjunt de mestres
i l'alumnat d'educació
primària davant d'aquestes 

accions de sensibilització
per a la promoció de la
igualtat i la prevenció de la
violència masclista als
centres educatius, en el
marc dels projectes
educatius de Centre i de la
celebració del 25 de
novembre, que és el Dia
Internacional per a
l'eliminació de la violència
contra les dones, i el 8 de
març, el Dia Internacional
de les Dones. 

Raquel Martín



 NADAL 25 de desembre

El concurs de
nadales

Durant el primer trimestre, l'alumnat de 1r,
2n i Aula Oberta de l’ESO ha realitzat el
tradicional projecte del concurs de
nadales en què el repte de cada grup-
classe ha consistit a compondre una
nadala en català i pensar-la en un estil
musical, per després enregistrar-la i
gravar-la en un videoclip. Ha estat tot un
procés que l’alumnat ha viscut amb molt
d’entusiasme.

En aquest projecte hi ha participat
l'alumnat de SAE Institut (Escola de
so i producció musical), en
l'enregistrament sonor i en la
postproducció i també l'ITAEB
(Institut de Tècniques d'Audiovisuals
de l'espectacle) en l'audiovisual. Els
agraïm enormement la seva
coŀlaboració.

                              Xavier Iglesias



CONSELL ASSESSOR JOVE
C A J

Curs 2023-2024 Hi participa l’Institut Escola La Mina

Ara és el quart curs que tenim l’honor de ser
un dels centres participants al CAJ (Consell
Assessor Jove) de la Sindicatura de Greuges. El  
curs passat va coincidir amb el recent relleu a
la Sindicatura, ocupada fins llavors i des de
molts anys, pel veterà polític Rafael Ribó.
El CAJ va néixer amb l’objectiu d’incorporar la
perspectiva dels adolescents en l’orientació de
les actuacions que fa la institució del Síndic de
Greuges. El formen representants de vuit
centres d’ESO de tot Catalunya.

L’Alba Miranda i l’O. C.,
alumnes de 4t A d’ESO, són les
nostres representants. Un cop
al mes es troben amb d’altres
nois i noies per a debatre
qüestions d’actualitat.

Tot i que el tema central dels
debats és els drets dels infants
i els adolescents, també es
parla d’altres temes cabdals,
com ara la igualtat home-
dona, el racisme o la
transparència política.

Amb un ampli bagatge
acadèmic i  polític, Esther

Giménez-Salinas i Colomer és,
des del 15 de de juliol de 2022, la

síndica de greuges de
Catalunya.

Les representants de
l’Institut Escola La Mina

Els precedents del
nostre Centre al Consell
Assessor Jove

La Iriza Noor, exalumna del
nostre Centre, va tenir l’honor
de ser la representant
catalana a la trobada de joves
assessors/es que, a nivell de
tot Europa, es va celebrar fa
dos anys a Bibao i a Reykjavík.

Les inquietuds del
jovent i les qüestions
que es debaten



ELS CLAUERS DE
L’AULA OBERTA

Sota el mestratge del professor
Miquel Rubio, l’alumnat de l’Aula
Oberta ha elaborat a mà
aquests objectes amb un
aspecte actualitzat i original. El
resultat, uns clauers de fusta
pintats a la carta, decorats amb
corda per a donar-li un estil
encara més artesà.

P R I M E R  P R O J E C T E  D E
T E C N O L O G I A  A  L ’ A U L A
O B E R T A

A U L A  O B E R T A  T E R C E R  I  Q U A R T  D ’ E S O



L’Aula d’Acollida i la
millora de

l’assistència al
Centre

Aula d’Acollida

En aquest marc de millora
notable de l’assistència, no
podia ser cap excepció l’Aula
d’Acollida. Disposem de dues
aules, una d’alumnat de
primària i l’altra d’alumnat de
l’ESO. Al capdavant de totes
dues, el mestre Dani Madjody.

És una gran satisfacció
comprovar com, després de
picar pedra durant tant  
temps, les aules estan plenes.
Això ens atorga més
credibilitat davant l’alumnat i
les famílies, ja que són encara
més conscients de la
importància de ser constant.

Aquest primer trimestre de
curs ha estat el de la
consolidació de la regularitat
en l’assistència de la gran
majoria de l’alumnat de l’ESO.

Aquests primers mesos de curs
hi ha hagut l’arribada de molt
alumnat nouvingut (alumnat
que no sap català ni castellà, i
fins i tot, de vegades, ni un
mínim de coneixement de la
llengua anglesa), procedent de
diverses contrades. 

Mai no havíem arribat a
aquestes xifres (21 alumnes a
l’ESO i 13 a primària). Aquest
alumnat assisteix a l’Aula
d’Acollida cada dia excepte els
divendres per tal d’aprendre el
català ben aviat i integrar-se
del tot a les classes. 



"Tinc 6 anys ,
tria un llibre"

Fa tres anys que la campanya
"Tinc 6 anys, tria un llibre" es
fa directament a la nostra
Escola. Volem que l'alumnat
de primer de primària no
perdi l'oportunitat de tenir el
seu llibre, aprofitem d'aquesta
manera treballar els diferents 

Anna Vallès

títols a l'aula i acompanyar l'infant en la
lectura i en la cura del llibre. Al final de
curs, l'alumnat s'enduu el llibre a casa
seva.
La llibreria Saltamartí, de la ciutat de
Badalona, ens acompanya en aquest
propòsit. Dues de les seves
responsables, la Mònica Gámiz
Cervera o la Sílvia Muntané Castillo,
ens fan cinc cèntims dels diferents
exemplars que ens porten a l’Escola i
així els petits trien el que més els
agrada.



Ens vam quedar bocabadats

amb aquests vehicles!

Raŀli Dakar

L’alumnat del Cicle Formatiu d’Electromecànica
de Vehicles Automòbils va visitar la darrera
setmana de novembre el Parc del Fòrum, on
van poder veure els cotxes i vehicles
d’equipament del Dakar abans de marxar a
competir a Aràbia. 

Unes bones màquines, i en un entorn ideal per a
lluir-se. Davant aquesta aventura, els desitgem
molta sort. 

Miquel Rubio



Però, perquè ja hi hagi un lligam, perquè
l’alumnat de primària sàpiga, ja en arribar a
l’Institut, qui és el seu o la seva referent, un
grup d’alumnes de 3r d’ESO assumeixen ja
aquesta responsabilitat. Quant a aquest
alumnat, aquest trimestre ja s’ha fet una
primera trobada. Van anar a visitar-los a
l’Escola de la mateixa manera que, durant el
segon trimestre, l’alumnat de 6è anirà a
l’Institut, i el mentorat els farà una visita
guiada per les seves instaŀlacions.
Donant-los aquesta responsabilitat, els
esperonem a ser millors alumnes.

A part del suport que rebem del Projecte Rossinyol,  l’Associació
Gauss i el Projecte Zing (us en parlarem en el proper exemplar),
disposem del nostre propi projecte de mentoria. L’alumnat de 4t
d’ESO acull el que comença 1r, que passa de ser l’alumnat més
gran a l’Escola al més petit, en un edifici on també hi ha els cicles
formatius.

L ’ALUMNAT MENTOR



El Jonatan Curto va ser
tutor de 6è de molt
alumnat que ara ja és a
1r d’ESO. Quan vam
decidir amb l’alumnat
de 1r A quin mestre de
l’Escola entrevistàvem,
ho vam tenir clar. A
veure què ens explica...

A què dediques el temps lliure? Explica’ns quin
és el teu passatemps o afició preferida.
En el meu temps lliure m’agrada anar al gimnàs i
sortir a passejar amb la meva parella.
Com et va anar a l’escola, quan eres petit?
La primària va ser una etapa molt feliç, però a la
secundària em va costar més adaptar-me.

Qui et va inspirar per a ser mestre? Un
professor. Perquè vaig veure un profe tan bo, que
volia ser com ell.
Com va ser el teu primer dia de mestre?
Horrible. Perquè era la primera vegada que veia
molts nens i em vaig posar molt nerviós.
A quins reptes t’has hagut d’enfrontar en la
teva carrera com a mestre? El fet de poder
absorbir conflictes greus amb alumnes o famílies.

Quan estudiaves, quina era la teva assignatura
preferida? Per què? La meva assignatura
preferida, a més d’educació física, és plàstica,
perquè m’agraden les assignatures on hi ha més
moviment.
Quants anys vas estudiar per a ser mestre?
Vaig estudiar quatre anys.

Quin any vas arribar a l’Escola de la
Mina? Com vas arribar-hi?
Vaig arribar l’any 2020.  Feia la substitució
d’una mestra i em van oferir passar de
l'Aula d'Acollida a tutor en poc més de
cinc mesos.
T’has plantejat treballar amb alumnes
més grans o més petits en un futur? Per
què? M’agrada molt treballar a cicle
superior (5è i 6è).
Per acabar, ens podries donar algun
consell per al nostre futur? Que les coses
que feu, les feu amb cor.

JONATAN
CURTO

Sephora Arenas, Daniel Marín i Juana Flores (1r A d’ESO)




